美术学专业
（学科代码： 1304）
学科简介
美术学，国家一级学科，1987年获得硕士学位授予权，1988年开始正式招生，是我国首个在建筑院系中开设的美术学硕士点，现有硕士生导师9人。本学科经过二十多年的建设与发展，经历了多学科交叉培育，跨院系招生、培养的探索历程，逐步形成了文理并蓄、艺工综合的培养模式，建立了具有鲜明学科特色的专业研究方向和师资队伍。目前，美术学已由建筑学院拓展至艺术学院开展合作共建的工作，并根据各个学院的特点分别实行招生、培养工作。通过全体教师多年来的共同的努力，美术学教学、科研成果斐然。培养了一批国家建设所急需的，从事环境艺术设计与理论研究、美术创作与理论研究的硕士专业人才；完成了大量环境艺术理论、美术理论和环境艺术设计、美术创作的课题与作品。其中部分成果为国家、省部级研究课题与建设项目，并获各级学术、科研奖项。

培养目标

具备高度的社会责任感、创新精神、人文精神和团队精神，具有良好的职业道德、敬业精神，综合素质优秀。
培养环境艺术与视觉设计、室内装饰设计、建筑美学与历史理论、美术创作与理论、美术历史及理论领域素质高、能力强、基础扎实、知识面宽、德智体美全面发展并具有创新能力的优秀人才。硕士学位获得者能胜任相关方向的理论研究与专业设计、创作、教学工作。

熟练掌握一门外语。 

研究方向

建筑学院

   （1）环境艺术与视觉设计 （2）室内装饰设计 （3）建筑美学与历史理论 
艺术学院

（4）中国书画艺术 （5）宗教美术 

培养年限

一般为2-3年，最长可延至4年。

学分要求和课程设置（见附表）
学位论文

文献综述

    为了解本学科领域国内外发展情况及学术前沿的最新成果，研究方向（1）、（2）、（3）的硕士生在论文选题及研究方向范围内至少阅读文献20篇，其中外文文献至少10篇；研究方向（4）、（5）的硕士生在论文选题及研究方向范围内至少阅读文献40篇，其中外文文献至少20篇。美术学所有方向的硕士生必须完成1篇文献阅读综述报告。
论文选题

学位论文应在调查研究的基础上，要求综合提炼，从中发现问题，提出研究课题。选择有一定学术价值，对国民经济、文化、艺术发展有一定意义的课题，围绕论文开展研究工作的时间不少于1年。
论文撰写

论文撰写硕士学位论文必须是一篇系统的、完整的学术论文，应是学位申请者本人在导师的指导下独立完成的研究成果。除符合学校相关规定外，学位论文要求观点鲜明、概念清晰、立论正确、考据充分、论述严谨，且层次分明、文笔通畅、图表清楚、注释标注等符合学术规范。
学位授予

硕士生在学期间应在本学科范围内积极参加学术研讨活动至少2次并撰写学术论文1篇，经导师签字后刊登在院系研究生学术报告会论文集或其它学术刊物上，考核合格后计1学分。
按照培养方案的要求修满学分，完成全部培养环节和学位论文工作，需提前前往研究生院办理论文盲审等相关手续，抽检合格方能参加论文答辩。
答辩由院系组织，在院系规定的统一时段内进行。学位论文的评阅人和答辩委员会成员中，应有相关行业实践领域具有高级专业技术职务的专家。

通过论文答辩后可提出学位申请，经学位评定分委员会和校学位评定委员会审定通过，可授予学位。
  附表：
	组别
	课程编号
	课程名称
	学时
	学分
	开课时间
	授课方式
	考核方式
	备注

	A

公共学位课程
	S000301
	中国特色社会主义理论与实践研究
	36
	2.0
	春秋季
	授课
	笔试
	

	
	B000113
	中国概况
	36
	2.0
	秋季
	授课
	笔试
	留学生选

	
	S000150
	学位英语
	72
	4.0
	春秋季
	授课
	笔试
	

	
	S000156
	汉语
	120
	4.0
	春秋季
	授课
	笔试
	留学生选

	专业学位课
	B

专

业

基

础

课


	S001104
	环境艺术设计及理论
	36
	2.0
	秋季
	授课

研讨
	笔试
	研究方向（1）、（2）、（3）选

	
	
	S001112
	建筑环境设计
	36
	2.0
	秋季
	授课研讨
	笔试
	

	
	
	S001117
	室内陈设设计
	36
	2.0
	春季
	授课

研讨
	笔试
	

	
	
	S081201
	中国美术史研究
	36
	2.0
	秋季
	授课
	笔试
	研究方向（4）、（5）选

	
	
	S081202
	西方美术史研究
	36
	2.0
	秋季
	授课
	笔试
	

	
	
	S081203
	中国书法史研究


	36
	2.0
	秋季
	授课
	笔试
	

	
	C

专

业

必

修

课
	S001116
	城市色彩规划
	36
	2.0
	春季
	授课

研讨
	笔试
	研究方向（1）、（2）、（3）选



	
	
	S001106 
	公共艺术
	36
	2.0
	秋季
	授课

研讨
	笔试
	

	
	
	S001325
	建筑设计理论
	36
	2.0
	春季
	授课研讨
	笔试
	

	
	
	S081204
	美术文献研究方法
	36
	2.0
	春季
	授课


	笔试
	研究方向（4）、（5）选

	
	
	S081205
	中国美术理论研究
	36
	2.0
	春季
	授课
	笔试
	

	
	
	S081206
	西方美术理论研究
	36
	2.0
	春季
	授课
	笔试
	

	
	
	S081207
	中国书画鉴定学
	36
	2.0
	秋季
	授课
	笔试
	

	
	
	S081208
	美术批评学
	36
	2.0
	春季
	授课
	笔试
	

	
	
	S081209
	比较美术学
	36
	2.0
	春季
	授课
	笔试
	

	
	
	S081210
	美术市场学
	36
	2.0
	春季
	授课
	笔试
	

	D    非学位限选课程
	S001113
	艺术设计专题研究
	36
	2.0
	秋季
	授课

研讨
	考查
	研究方向（1）、（2）、（3）第三学期给学分

	
	S000303
	马克思主义与社会科学方法论
	18
	1.0
	秋季
	授课
	笔试
	

	E    专

业

选

修

课

程


	S001202
	现代建筑理论
	54
	3.0
	春季
	授课
	考查
	建筑学院内其它学科的前沿课程、学位课程均可作为研究方向（1）、（2）、（3）学生的选修课



	
	S001300
	建筑设计理论前沿
	36
	2.0
	春秋季
	授课研讨
	考查
	

	
	S001328
	名师理论前沿系列
	36
	2.0
	春秋季
	授课研讨
	考查
	

	
	S001304
	现代城市设计方法
	36
	2.0
	秋季
	授课研讨
	笔试
	

	
	S001401
	现代景观设计理论与方法
	36
	2.0
	秋季
	授课研讨
	考查
	

	
	S001411
	景园学科前沿
	18
	1.0
	春季
	授课研讨
	考查
	

	
	S001413
	景观技术前沿
	18
	1.0
	春季
	授课研讨
	考查
	

	
	S001327
	数字技术与建筑学（1）
	36
	2.0
	秋季
	授课研讨
	笔试
	

	
	S081211
	海外中国美术文献研究
	36
	2.0
	秋季
	授课
	考查
	研究方向（4）、（5）选

	
	S081216
	中国画写生
	54
	3.0
	秋季
	授课


	考查
	

	
	S081218
	油画写生
	54
	3.0
	秋季
	授课


	考查
	

	
	S081219
	水彩画写生
	54
	3.0
	秋季
	授课


	考查
	

	
	S081220
	中国书法理论研究
	54
	3.0
	春季
	授课


	考查
	

	
	S081221
	中国画创作
	54
	3.0
	春季
	授课


	考查
	

	
	S081222
	书法创作
	54
	3.0
	春季
	授课


	考查
	

	
	S081223
	油画创作
	54
	3.0
	春季
	授课


	考查
	

	 必

 修

 环

 节
	实践环节训练

	教学实践或生产实践、社会调查。

	1.0


	
	考查
	研究方向（1）、（2）、（3）为教学实践

	
	选听人文与科学素养系列讲座


	要求美术学硕士生在中期考核前应选听人文与科学素养系列讲座至少8次，其中必须选听学风建设、法律、心理健康讲座至少1次。（留学生至少3次）
	1.0
	
	考查
	

	
	参加学术活动及学术论文撰写


	参加学术研讨活动至少2次并撰写学术论文1篇。
	1.0
	
	考查
	


注:1．美术学硕士生在校期间课程总学分最低要求为34学分（文管类），其中学位课程学分要求为 18学分，其余为非学位课程。此外，还应完成必修环节3学分。

2．要求美术学硕士生所有课程学习一般应在入学后一学年半内完成，其中学位课程学习一般应在入学后一学年内完成。

3．学位课程根据此表，非学位课程从“研究生课程目录”中选择。

Discipline：Master of Fine Art
(Name of First-level discipline：Fine art  Discipline Code:1304 )

Brief Introduction of Discipline 

Fine Art, national first-level discipline. It obtained the master degree’s authorisation in 1987 and began its formal admissions in 1988. It is the first master of fine art degree program in Architecture school in China. Now it has 9 master supervisors. After more than twenty years’ exploration and development of multidisciplinary cultivation and inter-disciplinary enrollment, this discipline gradually formed the training mode of incorporating liberal art and science and integrating art and engineering. Nowadays, master of fine art program is expended from developing by school of architecture to the cooperation between school of architecture and school of art. And it carries out recruitment and cultivation respectively according to the characteristics of each school. Great achievements have been made in teaching and researching by the efforts made by all the teachers over the years, and a group of national construction’s much-needed professional master talents have been cultivated in environmental art and theory research, and art creation and theory research. A large number of environmental art theory, art theory have been published, a plenty projects of environmental art design and art creations have been fulfilled. Many of these achievements were national and provincial research projects and construction projects, and have been won awards of academic and scientific research at all levels.

Training Objectives
The students will obtain very high social responsibility, creativity, humanity and team spirit, and will have good professional ethics, professional dedication and excellent comprehensive quality.

Students can choose one of the following five directions as their research direction: environmental art and visual design, interior decoration design, architectural theory of aesthetics and history, fine arts creation and theory, art history and theory. They will have systematic and thorough expertise specialized in design and visual art research areas, and become design and art talents with innovative ability. Students graduated with a Master degree are competent for independent research in theory research, design and artistic creation. The graduated students will be proficient in one foreign language. 

Research Direction
School of architecture
(1) Environmental Art and Visual Design

(2) Interior Decoration Design

(3) Architectural Theory of Aesthetics and History 
College of art

(4) Fine Arts Creation and Theory

(5) Art History and Theory

Training Period 
The program usually lasts 2-3years and can be extended to 4 years.

Credit requirements and curriculum (refer to the attached list)
Thesis

Literature review
Students are required to read at least 20 literatures on topics related to their thesis and research direction including 10                    literatures in foreign languages and to write a literature overview. Students have to publish at least 1 paper in the area of their disciplines before being eligible for applying for a Master's degree. 
In order to understand the national and international development of the subject and the latest achievements of academic frontier, the master students in research direction (1),(2),(3) are required to read at least 20 literatures on topics related to their thesis and research direction, including at least 10 literatures in foreign languages. Students in research direction (4),(5) are required to read at least 40 literatures on topics related to their thesis and research direction, including at least 20 literatures in foreign languages. Students of all direction must complete 1 literature reading report.

Topic Selection

Dissertation should be on the basis of investigation and study, requirements to synthesise, discover problems, put forward the research subject .The findings presented in the thesis should have higher academic value and positive impact on economic development of China. Students are required to conduct at least one-year research. 
Thesis Writing

In addition to compliance with the provisions of school, thesis must be written in a systematic and complete manner, presenting clear concepts, correct argument, realistic description, concise writing structure, smooth and concise writing style, correct calculation, reliable data, and clear icons. Thesis should be written based on students’ own study and research. 

Degree Awarding
Students should actively take part in academic seminars at least 2 times within the scope of this discipline to and write 1 academic paper during master learning period. And the paper has to be published in the school／department’s  proceedings, or other academic journals after examined and signed by the supervisor.

In accordance with the requirements of the training scheme, getting full credits and completing all training links and dissertation work, students need to conduct illiteracy review relevant formalities in the graduate school, and will be qualified to attend the thesis defense after sampling inspection.

The Defense is organized and arranged in the unified time by department. Thesis review and defense committee members shall have the relevant industry practice with senior professional technical position in the field.

Students can apply for degree after passing dissertation defense. The academic degree can be awarded after the approval of degree evaluation committee and the academic degree evaluation committee. 
Attached List
	Course Catalog
	Course Number
	Courses
	Credit

Hours
	Credits
	Terms
	Teaching Method
	Exam
	Others

	A

Public Fundamental

Courses
	S000301
	Theoretical and Practical Research on socialism with Chinese characteristics
	36
	2.0
	Spring/Autumn
	Lecture


	Exam
	

	
	B000113
	Introduction to China
	36
	2.0
	
	Lecture
	Exam
	For international students 

	
	S000150
	Master’s  Degree English
	72
	4.0
	Spring/Autumn
	Lecture
	Exam
	

	
	S000110


	Chinese  
	72
	4.0
	
	Lecture
	Exam
	For international students

	Professional Degree

Courses


	B

Professional Fundamental Courses
	S001104
	Environmental Art Design Theory
	36
	2.0
	Autumn
	Lecture&

Seminar
	Exam
	For research direction (1)、(2)、(3)

	
	
	S001112
	Architecture Environment Design
	36
	2.0
	Autumn
	Lecture&

Seminar
	Exam
	

	
	
	S001117
	Interior Furnishings Design
	36
	2.0
	Spring
	Lecture&

Seminar
	Exam
	

	
	
	S081201
	The Chinese Art History Research
	36
	2.0
	Autumn
	Lecture
	Exam
	For research direction (4)、(5)

	
	
	S081202
	The Western Art History Research
	36
	2.0
	Autumn
	Lecture
	Exam
	

	
	
	S081203
	Chinese Calligraphy History
	36
	2.0
	Autumn
	Lecture
	Exam
	

	
	C

Professional Compulsory Courses
	S001116
	Urban Colour Planning
	36
	2.0
	Spring
	Lecture&

Seminar
	Exam
	For research direction (1)、(2)、(3)

	
	
	S001106 
	Public art
	36
	2.0
	Autumn
	Lecture&

Seminar
	Exam
	

	
	
	S001325
	Architectural Design Theory
	36
	2
	Spring
	Lecture & seminar
	Exam
	For research direction 

(1)、(2)、(3) 

	
	
	S081204
	Studies Method of Fine Art Textual
	36
	2.0
	Spring
	Lecture
	Exam
	For research direction (4)、(5)

	
	
	S081205
	The study on Ancient Theory of the Chinese Painting
	36
	2.0
	Spring
	Lecture
	Exam
	

	
	
	S081206
	Study of Western Art Theory
	36
	2.0
	Spring


	Lecture
	Exam
	

	
	
	S081207
	Research on the Appraisal Science in the Chinese Calligraphy and Painting
	36
	2.0
	Autumn
	Lecture
	Exam
	

	
	
	S081208
	Art Criticism
	36
	2.0
	Spring
	Lecture
	Exam
	

	
	
	S081209
	Comparative Fine Arts
	36
	2.0
	Spring
	Lecture
	Exam
	

	
	
	S081210
	Art Markets
	36
	2.0
	Spring
	Lecture
	Exam
	

	D

Non-Degree Limitative Courses


	S001113
	Special Research on Art Design
	36
	2.0
	Autumn
	Lecture&

Seminar
	Check
	For research direction (1)、(2)、(3)

give score in the 3rd semester

	
	S000303
	Marxism and Social Science Methodology
	18
	1.0
	Autumn
	Lecture


	Exam
	

	E

Major Elective

Courses
	S001202
	Modern Architecture Theory
	54
	3.0
	Spring
	Lecture


	Check
	The forefront of other disciplines within School of Architecture, degree course can be used as research direction (1)、(2)、(3)

Students’ elective course



	
	S001300
	Advanced Architectural Design Theory
	36
	2.0
	Spring

Autumn
	Lecture&

Seminar
	Check
	

	
	S001328
	Advanced Series of Famous Architects’ Theories
	36
	2.0
	Spring

Autumn
	Lecture&

Seminar
	Check
	

	
	S001304
	Modern Urban Design Methods
	36
	2.0
	Autumn
	Lecture&

Seminar 
	Exam
	

	
	S001401
	Methods of Modern Landscape Architecture Design 
	36
	2.0
	Autumn
	Lecture&

Seminar
	Check
	

	
	S001411
	Advanced Landscape Discipline
	18
	1.0
	Spring
	Lecture&

Seminar
	Check
	

	
	S001413
	Advanced Landscape Technology
	18
	1.0
	Spring
	Lecture&

Seminar
	Check
	

	
	S001327
	Digital Technology and Architecture (1)
	36
	2.0


	Spring
	Lecture&

Seminar
	Exam
	

	
	S081211
	Research on Literature of China Art History Abroad
	36
	2.0
	Autumn
	Lecture
	Check
	For research direction (4)、(5)

	
	S081216
	Drawing and Sketching of Chinese Painting from Nature
	54
	3.0
	Autumn
	Lecture
	Check
	

	
	S081218
	Oil Painting From Life
	54
	3.0
	Autumn
	Lecture
	Check
	

	
	S081219
	Watercolour From Life
	54
	3.0
	Autumn
	Lecture
	Check
	

	
	S081220
	The study on Ancient Theory of the Chinese Calligraphy
	54
	3.0
	Spring
	Lecture
	Check
	

	
	S081221
	Chinese Painting Creating
	54
	3.0
	Spring
	Lecture
	Check
	

	
	S081222
	Research of Chinese Calligraphy Creating
	54
	3.0
	Spring
	Lecture
	Check
	

	
	S081223
	The Creation of oil painting
	54
	3.0
	Spring
	Lecture
	Check
	

	Compulsory

Training
	Social Practice Training


	Generally it includes teaching practice, production practice, and social investigation
	1.0
	
	quiz
	For research direction (1)、(2)、(3)

Generally

teaching practice 



	
	Selected Liberal Arts  & Scientific Literacy Lecture


	Students are required to attend at least 8 Liberal Arts & Scientific Literacy lectures before the mid-assessment ,1 Credit
	1.0
	
	quiz
	

	
	Academic Seminar & Academic 

	Meeting

Students must participate in at least 2 academic Seminars and academic meetings, and write at least 1 academic paper, 1 Credit
	1.0
	
	quiz
	


Note:  

(1) The minimum total-credit requirements of Master's curricula is 34 credits (for students of arts, management science). The minimum credit requirements of degree courses is 18 credits, other credits in non-degree courses.  In addition, students should obtain 3 credits from compulsory courses.

(2) All courses are normally required to be completed within one and half years after registration.  Degree courses are normally required to be completed within one year after registration.

(3) Degree courses are subject to this course plan, non-degree courses can be chosen from “Graduate Courses Catalog”.
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